
— V proslavo kraljevega imendana 
se vrši — kakor nam uradno poročajo — 
po oaredbi vrliovne komanue v Beogradu 
ene i2. t. m. cvetlični dan v korist našim 
invalidom, in sicer to pot hkrati po vsej 
državi. —  Poživljamo učiteljstvo, naj kot 
vedno tudi pri tej ciovekoijuoni prireditvi 
požrtvovalno sodeluje. 

— Odoor Sriii žena za siročad v 
Ljubljani je nabral od meseca avgusta 
iyi8 do meseca marca t. J. 25d.oič K 
fc>2 vin. Iz tega zneska so prejeli podpore: 
dijaški kuhinji »Domovina« m »Ljudska 
kuhinja« v Ljubljani, dijaške kutnnje v 
Manooru, Celju, Kranju in Novem mesiu 
cer stradajoča deca v Trbovljan, Hrast
niku, Zagorju ob Savi, na Jesenicahbavi 
in v Trzicu, dalje društvo za otroško var 
stvo in mladinsko skrb v skupnem zne
sku 64.000 K. Za nakup obleke, perila ia 
oOutve siiomašni deci je odbor izdal 
73.617 K 23 vin. Stroški za preskrbo in 
spremstvo stradajočih otrok, ki jih je od
bor poslal na Hrvatsko, znašajo skupno 
4592 K. V Srbijo je poslal oaoor 1/02 pa
rov ženskih črevijev, 59d parov dekliških 
črevijev in 51 zabojev obleke, perila in 
drugih predmetov v skupni vrednosti 
126.370 K. V Sabec in Valjevo je odbor 
poslal po 3 zaboje raznega blaga v skup
ni vrednosti 35.000 K. 

— Dr. Henrik Turna — umrl. V noči 
od sobote na nedeljo je umri, zadet od 
kapi, vodja slovenskih socialistov dr. 
Henrik Turna v Trstu. Ves socialističen 
Trst žaluje za njim. Dr. Turna je bil, pre 
den je pričel s pravniškimi študijami, uči ■ 
telj v Postojni. Za našo organizacijo se 
je vedno zanimal. Blag mu spomin! 

— Poročil se je vladni oficial Zvoni
mir Gregorič v Ljubljani z učiteljico An
gelo Mandljevo. Čestitamo! 

— Na naslov deželne vlade! Po 
»Novi Dobi« je celjski okrajni šolski svet 
mrtvouden, ker dež. vlada ni potrdila no
vo predlaganih članov okr. šol. sveta! 
Ze od novega leta ni imel seje, in zaradi 
malomarnosti vlade, ki so ji morda stran
karske stvari važnejše od šolskih, seje 
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mogoče še eno leto ne bo! Zato se ne se
stavlja nobena terna, se ne govori o raz
širjanju šol itd. — učitelji, ki imajo proš
nje za mesta, ki so bila že pred letom dni 
prazna, pa čakajo, čakajo in čakajo! Proš
nje bodo menda splesnile, a prošnjiki med 
tem že umrli,' pa bo mir! — Ako ne po
sluje novi okr. šolski svet, naj ima seje 
stari, saj je bil tudi popolnoma slovenski! 
To zavlačevanje pa naj — vzame vrag! 

— Na državnem moškem učiteljišču 
v Ljubljani so se vršili zrelostni izpiti od 
3. do 5. julija. Predsedoval je ravnatelj 
Anton Dokler. Aprobirani so bili vsi kan
didati in obe kandidatinji, ki sta obisko
vali 4. letnik: Bitenc Karel iz Ljubljane, 
Bolhar Alojzij iz Kamnika, Burja Rihard 
iz Ljubljane, Debeljak Albert iz Ljubljane 
(z odliko), Deržaj Emerik iz Ljubljane, 
Kumeij Metod iz Ljubljane, Potisek Ivan 
iz Ljubljane (z odliko), Prosenc Rudolf 
iz Ljubljane, Seliškar Anton iz Ljubljane, 
Strei Alojzij iz Mokronoga, Trošt Franc 
iz Vipave (z odliko), Tscherne Alojzij iz 
Morobice, Vidmar Karel iz Ljubljane, Vit
tori Srečko iz Gorice, Završnik Rudolf iz 
Preddvora (z odliko), Zupančič Josip iz 
Novega mesta, Zabkar Josip iz Krškega 
(z odliko), Kosančeva Pavla iz Ljubljane 
(z odliko), Leskovčeva Amalija iz Blok 
(z odliko), privatist Prestor Niko iz Ljub
ljane, hospitanti Grašič Franc iz Kranja, 
Flehan Albin iz Ljubljane, Podržaj Fer
dinand iz Ljubljane, Završnik Stanko iz 
Preddvora (z odliko). Med šolskim letom 
1918/19 so napravili zrelostni izpit: sale
zijanec Knific Franc, Torkar Ivan in 
Weber Alojzij, ki sta bila več let v rus
kem ujetništvu, ter poročnik Lachainer 
Kan iz Postojne. 

— Roditeljski sestanek na IV. mestni 
šoli v Ljubljani seje vršil ob obilni ude
ležbi staršev v ponedeljek, 30. junija t. 1. 
G. šolski zdravnik dr. M. Rus je poučil 
navzoče v poljudni obliki in zanimivah sli
kah o vplivu alkohola v higieničnih, soci
alnih in pekunarnih ozirih. Predavanje je 
bilo dolgo, a vendar vsem prekratko. Ko 
je g. doktor govoril že nad poldrugo uro 
in omenil, da bo kmalu končal, so se ma
tere oglasile, da naj nadaljuje, ker bi ga 
raden še poslušale. To je znak, da je g. 
predavatelj ubral pravo struno in da je 
obvladal povsem predmet predavanja 
Dosegel je popolen uspeh; slab učinek al
kohola na človeško dušo in telo je slikal v 
tako pestrih barvah in s tako živo besedo, 
da je gotovo vsak navzoč oče in vsaka 
navzoča mati sklenila v svoji duši: Ne, 
moj sin ne bo pijanec; moja hči no bo pi
janka! To pa je bil namen g. doktorja. Ga
siti, kar je že napol pogorelo, je brezus
pešno delo; stari rod izpreminjati pojde 
težko; pijanec se izpreobrne, ko se v jamo 
zvrne; a mladi rod, našo mladino obvaro
vati pred to kugo, to se nam lažje posreči, 
ako vsi merodajni faktorji zastavijo svoje 
sile v ta namen. Za tako plemenito strem
ljenje pa je pridobil g. dr. Rus vse nav
zoče na zgoraj omenjenem sestanku in s 
tem veliko pripomogel k dosegi smotra, 
ki za njim stremi šola. G. doktorju bodi 
izrečena javna zahvala na njegovem tru
du, da bi na ta način pripomogel naši Ju
goslaviji do krepkih, krepostnih, zdravih 
in jakih državljanov; starši, ki so bili na 
predavanju, so svojo hvaležnost izrazili z 
živahnim ploskanjem ob koncu predava
teljevega govora. 

— Slovenska univerza In telovadba 
v šolah. Deputacija »Jugoslovanskega 
kluba" je posredovala pri ministru pro
svete v zadevi univerze in telovadnih or
ganizacij. Minister skliče te dni vse slo
venske poslance vseh treh strank na 
skupno zborovanje in iz Ljubljane dr. Ma
jarona. Sklepi bodo merodajni za mini
stra. V zadevi naraščaja telovadnih orga
nizacij „Orel" in „Sokol" je minister iz
javil, da je priporočil vsem poverjenikom 
Sokolsko organizacijo, toda vse njegove 
odredbe veljajo v enaki meri za „Orle", 
kakor za „Sokole". 

— Iz mestnega šolskega sveta v 
Ljubljani. O izredni seji mestnega šolske
ga sveta, ki se je vršila v ponedeljek, dne 
23. junija, in nadaljevala v sredo, dne 25. 
junija, smo prejeli sledeče obvestilo: 
Predsednik proglasi sklepčnost in otvori 
sejo. Na znanje se vzemo bistvene kuren
cije. Naknadno se odobre nekateri dopusti 
učiteljstva, ki jih je bilo zaradi nujnosti 
odrediti iz predsedstva.— Zapisnik zadnj 
odrediti iz predsedstva.— Zapisnik zadnje 
redne seje, ki se je vršila v soboto, dne 
10. maja. se odobri brez ugovora. O raz
pisu višjega šolskega sveta glede nadzor
stva šolske mladine pri verskih vajah se 
izvrši daljša razprava. Mestni šolski svet 
se smatra tu nekompetentnim kaj odrejati, 
Ker stoji na stališču, da je po obstoječih 
zakonitih določilih ureditev nadzorstva 
stvar lokalnih konferenc. Pritrjuje pa do
datnemu predlogu, naj bi se obvezne šo
larske maše ob nedeljah in praznikih na 
vseh ljubljanskih ljudskih in meščanskih 
šolah opustile. — Stanislava Iskra, doslej 

suplentka na II. mestni deški šoli, se ime
nuje za dobo potrebe za začasno učitelji
co. Poročila vseh slovenskih ljubljanskih 
ljudskih in meščanskih šol za šolsko leto 
1917/18 se vzemo na znanje in se imajo 
predložiti višjemu šolskemu svetu. Uva
žuje se resolucija, naj bi se s prihodnjim 
šolskim letom po možnosti na vseh šolah 
uvedel nerazdeljen dopoldanski pouk, ker 
prevladuje mnenje, da se s tem dosezajo 
boljši učni uspehi. Reši se več prošenj za 
denarno podporo, ki jih je višjemu šol
skemu svetu predložiti s priporočilom, da 
jim ugodi. Naglasa se potreba, da se pre
urede nekateri šolski rajoni, da se tako 
razbremene nekatere šole, ki so prenapo
ljene in da se v tem pogledu šole kolikor 
mogoče izenačijo. Zadevo naj tekom po
čitnic uredita administrativni in peda
goški referent po dogovoru s šolskimi 
vodstvi. Višjesodno oblastvo je naprositi, 
naj podrejenim okrajnim sodiščem naroči, 
do so v svojih sodnih poizvedbah napram 
šolskim vodstvom preciznejša in konkret
nejša. Mestni šolski svet se pooblasti pri 
vojaškem poveljstvu izposlovati, da bi 
učiteljstva v počitnicah ne klicalo v de
janjsko vojaško službo. Višji šolski svet je 
nujno naprositi, naj revidira imenovanja 
izza zadnjih desetih let, da se s tem po
pravi krivica, ki je zadela različne šolnike 
in šolnice. Obe učiteljski organizaciji naj 
se pa naprosita, da čimprej vpošljeta to
zadevni materijal, ki se potem predloži 
višjemu šolskemu svetu v pospešeno ura
dovanje. Ker je dnevni red izčrpan in ker 
se nihče več ne oglasi za besedo, zaključi 
potem predsednik sejo. 

— Otroška prireditev v Tržišču (Do
lenjsko) ob priliki zaprisege učiteljstva je 
kaj iepo uspela. Krepka deklamacija »Mi 
vstajamo« je uvedla prireditev. Deklice 
v narodnih nošah so nam zapele nekaj 
srbskih in hrvatskih narodnih pesmi. Igra 
»V delu je sreča«, ki predočuje boj proti 
alkoholu, je prav lepo uspela. Nekateri 
igralci so prekosili sami sebe, posebno 
erevljar in zli duh, pa tudi krojač in mi
zar, bodisi v igri kakor tudi v odločnem 
nastopu. Vso prireditev je zaključila živa 
slika ob zvokih narodne himne »Lepa 
naša domovina.« — Uvideli smo pri tej 
priliki, da je prirejanje otroških iger veii
Kega pomena. Želeti bi bilo, da ima vsaka 
šola primeren oder, tak, kakršnega ima 
v Tržišču. Tovarišu Skulju kakor njego
vim sotovarišem pa smo hvaležni za lepo 
razvedrilo in poučno prireditev. 

— Iz Ormoža nam pišejo: Neki vin
ski trgovec s Kranjskega je kupoval vina 
po ormoškoljutomerskih goricah. Na potu 
pride tudi v Pavlovski vrh blizu Svetinj. 
Tam zapazi pri neki viničarski hiši 
moško osebo, ki mu je bila jako poznana. 
— Spremljevalec razjasni, da je to neki 
g. Koltelekar, ki je prišel od nekod s 
Kranjskega. Sedaj je tu pri svoji sestri, 
ki je posestnica vinograda. Taisto je na
ravnal, da mu je polovico vinograda od
stopila, rekoč ji, da v novi državi ne sme 
imeti prevelikega posestva, ker ji ga 
drugače odvzamejo. Tako je brž vaš 
vitez Kaltenegger dobrega spomina 
vendar v Jugoslaviji postal viničar, ki se 
posebno zanima za ormoške Nemce in 
nemškutarje. — 

Dobro bi bilo malo pogledati za njim 
in ga poslati v nemško obljubljeno deželo. 


